
تأکید بر تقویت همکاری های راهبردی 
صنعت نیشکر و جهاد کشاورزی

گروه شهرستانها - پژمان کریمی: در دیدار مدیرعامل شرکت توسعه 
نیشــکر و صنایع جانبی با دکتر جواد ســلطان کاظمی رئیس ســازمان جهاد 
کشــاورزی خوزســتان، موضوعات مختلف همکاری های راهبردی در راستای 

توسعه پایدار کشاورزی مورد بررسی و تأکید قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی، در این نشست 
که با حضور مدیرعامل شــرکت سدادفام نیشکر، معاون بهره برداری کشاورزی 
و معاون صنعت شــرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی برگزار شد، به بحث و 
تبادل نظر پیرامون راهکارهای تقویت همکاری ها در حوزه های مختلف تولید، 

تحقیق و آموزش اختصاص یافت.
دکتر عبدعلی ناصری در این دیدار ضمن اشــاره به اهمیت صنعت نیشکر 
در تأمین امنیت غذایی کشور و ایجاد اشتغال، بر لزوم گسترش همکاری های 
پژوهشی، آموزشــی و ترویجی میان شرکت توسعه نیشکر و جهاد کشاورزی 
تأکید کرد.وی با بیان اینکه استفاده از فناوری های نوین و بهبود زیرساخت ها 
می تواند به بهبود کیفیت تولیدات کشاورزی کمک کند، آمادگی این شرکت را 
برای مشارکت فعال در پروژه های مشترک با جهاد کشاورزی استان اعلام کرد.

دکتر جواد ســلطانی کاظمی، رئیس ســازمان جهاد کشاورزی خوزستان 
نیز بر لزوم هماهنگی و هم افزایی بیشــتر میــان بخش های مختلف در حوزه 
کشــاورزی تأکید کرد و افزود: صنعت نیشــکر می تواند نقش مهمی در تحقق 

اهداف خودکفایی کشور در زمینه محصولات راهبردی ایفا کند.
همچنین در این نشســت، بر تقویت زیرساخت ها و توسعه روش های نوین 
کشاورزی برای افزایش بهره وری و کاهش هزینه ها نیز تأکید شد.شرکت توسعه 
نیشــکر و صنایع جانبی در کنار کشت نیشــکر و تولید شکر، با توسعه کشت 
محصولات غیرنیشکری از جمله گندم، کلزا، چغندرقند و … گامی هدفمند و 

برنامه ریزی شده را برای تأمین امنیت غذایی کشور برداشته است.
این شــرکت با برخورداری از تخصص و تجربه گسترده در حوزه کشاورزی 
و به ویژه در زمینه افزایش بهره وری، قادر اســت نقش مهمی در ارتقاء تولیدات 
کشــاورزی اســتان ایفا کرده و به عنوان الگویی در بهبود روش های کشاورزی 
پایدار در منطقه عمل کند.از مجموع بالغ بر ۱۷ میلیون تنُ محصولات زراعی 
و باغی خوزســتان که باعث شده این استان در صدر تولیدکنندگان کشاورزی 

کشور قرار بگیرد، بیش از هشت میلیون تنُ آن نیشکر است.

رشد چشمگیر کمی  و کیفی
 آزمون های مهارتی هنری استان بوشهر

گروه شهرســتانها - صبــا کرمپورنیا: مدیر کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی اســتان بوشــهر گفت : با ایجاد ســاختاری صحیح ســالم منظم و 
تخصصی, فرهنگ و هنر استان در حال توسعه و پیشرفت همه جانبه است .
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر عبدالرحیم افروغ  روز ۱6 
دی ماه به همراه معاون هنری و امور سینمایی در محل برگزاری آزمون های 
مهارتی بوشهر حضور یافت و گفت :روند برگزاری صحیح ، سالم و تخصصی 
ایــن آزمون از آغاز تا پایان حاصل تعهد و تلاش شــبانه روزی همکاران این 
اداره کل است که به محض برگزاری و پایان آزمون در دوره گذشته،مقدمات 

برگزاری آزمون دوره کنونی را آغاز کردند.
مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی بوشــهر با اعلام اینکه زحمات مستمر 
همکاران جهت فراهم نمودن فضای مناســب و ســالم برگــزاری آزمون در 
آرامش و امنیت خاطر کامل ســتودنی اســت؛ افزود: در ســایه ویژگی های 
ســلامت، اخلاق مــداری  ،  تقــوای اجتماعــی،اداری و  همچنین تعهد و 
تخصص ؛ با حســن اعتماد جامعه هدف نسبت به مجموعه فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، این دوره آزمون با رشد کمی و کیفی قابل توجهی در حال برگزاری 
اســت و فارغ از نتیجه نمرات حاصل شده توسط شــرکت کنندگان،آزمون 
 دهندگان و آزمون گیرندگان از روند و شیوه موجود رضایتمندی خود را ابراز 

داشته اند. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان بوشهر 
وی در پایــان تاکیــد کرد که اولیــن آزمون جامع فرهنگ و هنر در ســال 
تحصیلی ۱۴۰۴- ۱۴۰۳ با حضور دویســت و پنجاه چهار نفر شرکت کننده 
و همچنین چهل و پنجمین آزمــون ادواری مهارتی بخش فرهنگ و هنر با 
حضور بیش از ســه هزار و دویست و هفتاد و دو شرکت کننده، در جمعاً ۲۰ 
رشــته و استاندارد، از هفته دوم دی ماه ســال جاری به مدت یک هفته در 
چهار شهرستان بوشهر، دشتستان، کنگان و عسلویه با امکان آزمون آنلاین و 

حضوری درحال برگزاری است.

تامین پایدار آب شرب در روزهای پایانی سال
 در اصفهان

گروه شهرستانها - لادن ســلطانی:  مدیرعامل آبفای استان اصفهان 
برنامه ریــزی برای تامین پایدار آب شــرب مردم در روزهای پایانی ســال را 

مهم ترین برنامه کوتاه مدت این شرکت اعلام کرد.
ناصر اکبری افزود: امسال شاهد کمترین میزان بارندگی در 5۰ سال گذشته 
بوده ایم و در نتیجه باید برای تامین پایدار آب شرب مردم، برنامه ریزی دقیقی 

داشته باشیم.
وی با بیان این که شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان تاکنون با به کارگیری 
توان تخصصی نیروهای خود و استفاده از فناوری های نوین بر مشکلاتی که در 
زمینه آبرسانی به مردم وجود داشته غلبه کرده است افزود: همه مدیران آبفای 
مناطق خودگردان، مکلف شــده اند برنامه های ســه ماهه و عملیاتی با رویکرد 
تامین آب شــرب مورد نیاز مردم در زمــان اوج مصرف تهیه کنند.مدیرعامل 
آبفای استان اصفهان در بخش دیگری از سخنانش گفت: مناطق تحت پوشش 
امور آب و فاضلاب منطقه ۳ واقع در غرب شهر اصفهان از قدیمی ترین مناطقی 
اســت که شــبکه فاضلاب در آن ها اجرا شــده و به همین دلیل بازسازی این 

شبکه های فرسوده در اولویت قرار دارد.

مهران؛ دروازه صادرات غیرنفتی ایران به عراق
مدیرکل گمرک استان ایلام از رشد چشمگیر صادرات غیرنفتی این استان 
خبــر داد و اعلام کرد که صادرات کالا از طریق گمرکات اســتان از مرز یک 

میلیارد دلار عبور کرده است.
در میان تحولات اقتصادی پرشــتاب کشــور، اســتان ایلام با یک جهش 
صادراتی چشــمگیر، نام خــود را بر تارک اخبار اقتصادی ثبت کرده اســت، 
آمار های رسمی گمرک استان، از عبور صادرات غیرنفتی این خطه از مرز یک 
میلیارد دلار حکایت دارد، خبری که نه تنها فعالان اقتصادی، بلکه برای تمام 

مردم این استان و سایر نقاط کشور قابل توجه است.
به گفته »سهراب کمری«، مدیرکل گمرک ایلام ، از ابتدای سال جاری تا 
پایــان آذرماه، بیش از ۲ میلیون و ۴6 هزار تن انواع کالا به ارزش باورنکردنی 
یک میلیــارد و ۱۸۱ میلیــون و ۳۹۱ هزار دلار از طریــق مرز های ایلام به 
بازار های عراق و دیگر کشــور ها صادر شــده است.این حجم صادرات، نه تنها 
نمایانگر تلاش بی وقفه فعالان اقتصادی اســتان و تولید در کشور است، بلکه 
نشان از حمایت های دولت و سیاست های توسعه صادرات دارد.به گزارش ایرنا، 
مدیرکل گمرک اســتان ایلام همچنین از تحقــق درآمد 5۱۴ میلیارد ریالی 
گمرکات اســتان در بازه زمانی ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه خبر داد که 
نســبت به مدت مشابه سال قبل، ۱۷ درصد رشد داشته است.وی با اشاره به 
دســتاورد های دیگر گمرکات استان، افزود: در سال گذشته، بیش از یک ۱۱ 
هزار میلیارد ریال درآمد گمرکی در این استان حاصل شده که نسبت به سال 
قبل از آن، رشد قابل توجهی را تجربه کرده است. کمری همچنین به افزایش 
تعداد ترانزیت کالا از طریق اســتان ایلام اشاره کرد و گفت: در سال گذشته، 

بیش از سه هزار کامیون ترانزیتی از مرز های استان عبور کرده اند.
مدیرکل گمرک ایلام ضمن بیان این دستاوردها، به برخی چالش های پیش 
روی گمرکات استان نیز اشــاره کرد و گفت: تعدد قوانین و مقررات گمرکی 
و همچنین کمبود نیروی انســانی متخصــص و تجهیزات مدرن از مهم ترین 
چالش های پیش روی گمرکات اســتان است.کمری در پایان بر لزوم رفع این 
چالش ها تاکید کرد و گفت: با رفع این چالش ها، می توانیم به رشــد بیشــتر 

صادرات و توسعه اقتصاد استان کمک کنیم.

خوزستان

بوشهر
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ایلام

تخلیه شبانه ۶ کامیون زباله
 یکی از شهرهای شمالی در دماوند

رئیــس اداره حفاظت محیط زیســت دماوند از تخلیه 
شبانه شش کامیون زباله یکی از شهرهای شمالی در مسیر 

ورودی مرکز دفن زباله »گندک« این شهرستان خبر داد.
به گزارش مهر، نقی میرزاکریمی اظهار کرد: متأســفانه 
دوشــنبه شــب، بیش 6 کامیون زباله که مربوط به یکی 
از شهرهای شــمالی کشور بوده در مســیر ورودی مرکز 
دفن زباله »گندک« دماوند تخلیه شــده اســت.وی ادامه 
داد: با اعلام شــرکت مدیریت پســماند شهرستان سریعاً 
محیط بانان یگان حفاظت این اداره )ضابطین دادگستری( 
در محل حاضر و موضوع صورتجلسه و اقدامات اولیه جهت 
شناسایی عاملین این اقدام انجام و مستندسازی شده که 
مشــخص گردید زباله مربوط به یکی از شهرهای شمالی 
کشور است.فرمانده یگان حفاظت محیط زیست شهرستان 
دماوند افزود: علاوه بر عاملین این اقدام، علیه شــهردار آن 
شهر شمالی که برابر قانون مدیریت پسماند وظیفه مدیریت 
پسماند و نظارت بر پسماندهای شــهری را بر عهده دارد 
اعلام جرم می شود.میرزا کریمی تأکید کرد: از مراجع قضائی 
خواســتاریم با این عمل مجرمانه که تهدید علیه بهداشت 
عمومی و آلودگی محیط زیســت برای مردم دماوند است، 

برخورد قاطع قانونی و عبرت آموزی را داشته باشند.

افت ۶۵ سانتی متری
 تراز آب های زیرزمینی در مازندران

مدیر دفتر مطالعات پایه منابع آب شرکت آب منطقه ای 
مازندران با اشــاره به کاهش 65 ســانتی متــری تراز اب 
گفت:حجم سفره های آب زیرزمینی مازندران ۱۰۷ میلیون 

متر مکعب کاهش یافت.
به گــزارش مهر، فرهاد خلردی افــزود: تراز آب منابع 
زیرزمینی مازندران در پایان آذر امســال نســبت به دوره 
درازمدت )ســه دهه پیــش( 65 ســانتیمتر افت کرده و 
میزان آب موجــود در مخازن زیرزمینی هم ۱۰۷ میلیون 
متر مکعب کاهش یافته اســت.وی ادامه داد: بر اســاس 
آمارهــای ثبت شــده از منابع آبی زیرزمینــی مازندران، 
پایان آذر امســال حجم آب موجود در مخازن زیرزمینی 
مازندران ۱۰6 میلیون و ۸۳ هزار متر مکعب نسبت به مدت 
مشــابه دوره درازمدت کمتر شده است. وی گفت: با توجه 
به بارش های مناسبی که امســال در مازندران ثبت شده، 
حجم آب سفره های زیرزمینی مازندران در ۳۰ آذر ۱۴۰۳ 
نســبت به پایان آذر پارسال بیشتر شــده و با ارتقای ۱۹ 
سانتیمتری تراز، افزایش ۳۲ میلیون و 5۷ هزار مترمکعبی 
حجم مخازن زیرزمینی اســتان را نشان می دهد.خلردی 
اظهار کرد: در پایان سال آبی گذشته -۳۱ شهریور ۱۴۰۳- 
مجموع ذخایر آب هــای زیرزمینی مازندران ۱۳۱ میلیون 
مترمکعــب کمتر از آمار دوره درازمدت )ســه دهه پیش( 
بود و تراز آب های زیرزمینی هم ۸۰ سانتیمتر افت داشت.

رشد ۱۱ درصدی حمل و نقل ریلی 
بین المللی از مرز ریلی اینچه برون

مدیرکل راه آهن شــمال شرق ۲ با اشــاره به اینکه از 
ابتدای امســال ۳۹5 هزار تنُ حمل ریلی بین المللی از مرز 
اینچه برون انجام شده است، گفت: در این مدت شاهد رشد 

۱۱ درصدی بوده ایم.
به گزارش مهر، حسن زیودار از رشد ۱۱ درصدی حمل 
و نقل ریلی بین المللــی از مرز ریلی اینچه برون خبر داد 
و اظهــار کرد: از ابتدای امســال تا ۱۷ دی ماه حمل ریلی 
بین المللــی از مرز اینچه برون به بیــش از ۳۹5 هزار تن 
رســیده که از این میزان 6 هــزار و5۸۰ تن واردات، ۳۴۷ 
هــزار و ۴5۰ تن صادرات و۴۱ هــزار و ۳۰۰ تن ترانزیت 
بوده اســت. وی افزود: عبور قطارهای ترانزیتی کمک های 
بشر دوستانه سازمان ملل به افغانستان از مبدا استانبول در 
ترکیه، قطارهای ترانزیتی از مبادی کشورهای خلیج فارس 
به روســیه و چین بیش از ۲6 هزار و 5۰۰ تن بار ترانزیتی 
را از مــرز ریلی اینچه برون عبور داده اند. مدیرکل راه آهن 
شمال شرق ۲ با اشــاره به اینکه شاخصه های بارگیری و 
تخلیه از مهمترین شاخصه های عملکردی در حمل و نقل 
ریلی است، گفت: پس از تأسیس اداره کل برای نخستین 
بار عملکرد بارگیری از ابتدای سال جاری تا کنون به بیش 
از نیم میلیون تن رسیده است که رشد ۴۸ درصدی نسبت 
به سال گذشــته را به همراه داشته اســت.وی ادامه داد: 
مجموع عملکرد تخلیه و بارگیری نیز در ایستگاههای این 
اداره کل از ابتدای ســال جــاری تا ۱۷ دی ماه به بیش از 
۷۹۳ هزار و 5۰۰ تن رســیده است که از این میزان بیش 
از 5۲۹ هزار تن بارگیــری و بیش از ۲6۴ هزار تن تخلیه 
انجام شــد.زیودار در خصوص بارگیری بیش از ۱6۰ هزار 
تن بــار داخلی اظهار کرد: از این میزان بیش از ۱۴۸ هزار 
و ۳۰۰ تن گندم از ســیلوهای متصل به ریل این اداره کل 
در ایستگاه گرگان به مقاصد مختلف داخلی از جمله یزد، 
اصفهان، کردان، کرج، صوفیان، رباط کریم و … بارگیری و 
اعزام شد که بالاترین میزان بارگیری حمل و نقل داخلی از 
زمان تأسیس این اداره کل را به خود اختصاص داده است.

کنترل آلودگی هوای کاشان 
نیازمند مشارکت همگانی است

سرپرست فرمانداری کاشان گفت: پیشگیری از آلودگی 
هوا، نیازمند مشارکت همگانی است و مردم و مسئولان باید 

در کنار هم بر این مشکل فائق شوند.
مجتبی راعی، در نشســت شورای ســلامت و امنیت 
غذایی شهرستان کاشــان، اظهار کرد: کنترل آلودگی هوا 
نیازمند مطالعات و برنامه عملیاتی و قانون مند با مشارکت 
دســتگاه های مربوط است.وی با اشــاره به ضرورت پایش 
وضعیت هوای کاشــان، افزود: اقدام اجرایی باید بر اساس 
دستورالعمل مشــخص و متناسب با شــرایط شهرستان 
صورت پذیرد که از ســوی مدیریت بحران فرمانداری در 

حال پیگیری است.
به گزارش ایسنا، سرپرست فرمانداری کاشان، تصریح 
کرد: بررسی ها نشان می دهد که حدود 6۰ درصد آلودگی 
هوای کاشان ناشی از سوخت وسایل نقلیه متحرک است 
که افزایش خودروها و موتورســیکلت طی سال های اخیر 
در کنار صنایع آلاینده در افزایش آلودگی هوای کاشــان 
مؤثر بوده است.راعی گفت: ایجاد محدودیت برای فعالیت 
صنایع و معادن آلاینــده و همچنین محدودیت ترافیکی 
زوج و فرد از درب منــزل در ایام آلودگی اقدامات موقت 
برای کنترل شــرایط اســت.وی افزود: کاهــش آلودگی 
نیازمند تشکیل مستمر کمیته دائمی اضطرار آلودگی است 
تا راهکارهای علمی و نقشــه راه در این خصوص تهیه و بر 

اساس آن اجرا شود.

استان تهران

مازندران

گلستان

کاشان
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بازاروکیل شیراز، قلب تپنده اقتصاد 
و تاریخ شیراز در خطر آتش سوزی های 
پیش  دو سال  است.  گرفته  قرار  جدی 
نیز به دلیل مشکلات زیرساختی و رها 
بودن سیم های برق در سقف بازار، آتش 
به جان راسته اصلی بازار وکیل جنوبی 
افتاد و ۲۰ دهانه یا عرق چین)پوشــش 
مدور، پوشــش های کم خیز گنبدی که 
معمولا برای پوشش زیرین بقعه ها به کار 
می رود( به  دلیل یک سهل انگاری سیاه 

و دوداندود شد. 
میراث فرهنگــی و کســبه بــازار پس از 
گذشــت دو ســال هنــوز نتوانســته اند به 
پاکسازی کامل این دهانه ها بپردازند و تنها 
یک دهانه از دود و سیاهی پاک شده است. 
کارشناسان اما با تاکید بر مشکلات زیربنایی 
موجود در بازار وکیل، ناتوانی میراث فرهنگی 
در حفاظت و عدم همکاری دســتگاه هایی 
چــون اداره برق و مخابــرات وضعیت بازار 
وکیــل را نگران کننــده عنــوان می کنند و 
نسبت به آتش سوزی های احتمالی در آینده 

هشدارهای جدی می دهند.
بازار وکیل شیراز با قدمتی نزدیک به ۲۷۰ 
سال نه تنها موتور محرکه قلب اقتصادی شهر 
شیراز و استان فارس به حساب می آید بلکه 
ویترینی زیبا از تاریــخ دوره زندیه در ایران 
را به تصویر می کشــد. بازار وکیل در بافتی 
کاملا پویا و زنده قــرار گرفته اما نزدیک به 
چند دهه اســت که از مشکلات زیربنایی و 
زیرساختی رنج می برد. با اینکه مدیرکل اداره 
میراث فرهنگی استان فارس آبان ماه ۱۴۰۱ 
اعــلام کرد که بازار تاریخی وکیل آســیبی 
ندیده و فقط در راســته اصلــی بازار وکیل 
جنوبی حدود ۲۰ عرقچین دوداندود شده که 
با پاکسازی برطرف می شود اما با گذشت دو 
سال جز یک دهانه که تامین اعتبار آن هم 
از ســوی کسبه انجام گرفت میراث فرهنگی 
هنوز نتوانسته اقدامی در پاکسازی سقف بازار 

انجام دهد.
کارشــناس  بصیــری«  »ســیامک 
میراث فرهنگی بــا بیان اینکه تا قبل از دهه 
5۰ بدنه داخلی بازار آجر و بندکشی شده بود 
و پس از آن، بدنه داخلی به دلیل فرسودگی 
با روکش گچ و مل به شکل کنونی درآمد و 
تصمیم گرفته شــد و حتی در بعضی نقاط 
روی گچ هــا کتیبه های با مضمون مذهبی و 
استفاده از رنگ هم انجام شده است که البته 

این کتیبه ها مربوط به دوره پهلوی است.
او می گوید، بنابرایــن در وضعیت فعلی 
آجری که در ســقف بازار وکیل وجود دارد 
یک لایه گچ اســت که روی آن نقاشــی و 
بندکشــی شده است.دوســال قبل به دلیل 

آتش سوزی ســیاه و دوداندود شده است تا 
جایی که بنده اطــلاع دارم تامین اعتبارات 
برای پاکســازی سقف صورت گرفته است و 
پیشتر نیز یک تیمی از فارغ التحصیلان رشته 
مرمت پاکسازی یک دهانه از سقف را انجام 

دادند.
این کارشناس میراث فرهنگی تاکید کرد، 
کاری که این مرمت گران انجام دادند بسیار 
زیبا و با رعایت اصول فنی بود و اعتبار آن نیز 
از سوی کسبه بازار وکیل تامین گردید.برای 
دهانه های بعــدی نیز میراث فرهنگی تامین 
اعتبار کرده اســت اما کی قرار اســت انجام 
شود بهتر اســت از متولیان میراث فرهنگی 

پرسیده شود.
این کارشناس همچنین تامین اعتبارات 
مرمــت بازار وکیل را قابل توجه دانســت و 
افــزود: میراث فرهنگی اعتبارات خوبی برای 
مرمت بازار جذب کرده است و گویا از مرمت 
پشــت بام بازار وکیل آغاز کرده است چراکه 
اصلاح عایق پشت بام بســیار ضرورت دارد 
و پس از آن بایــد وارد تعمیرات و تزئینات 
داخلی ســقف شــوند که این فرایند بسیار 
درســتی اســت اما اینکه چه زمانی بدنه را 
پاکسازی و مرمت می کنند باید منتظر اتمام 
عملیات مرمت بخش بیرونی پوشش سقف 

بازار بود.
کارشــناس میراث فرهنگــی دررابطه با 
تاسیســات بازار وکیل به ایلنا می گوید: بازار 
وکیل شــیراز یادمان بزرگــی از دوره زندیه 
است که قلب اقتصادی شهر شیراز و استان 
را هدایت می کند اما به رغــم آنکه این بازار 

در مســائل زیربنایی دچار ضعفهای اساسی 
اســت اما با این حال حداکثر بازدهی را در 
حوزه اقتصاد و گردشگری شهر ایفا می کند.او 
گفت: بازار وکیل یک بافت کاملا پویا و زنده 
اما دچار مشــکلات زیربنایی و زیرساختی 
است که عمده ترین مشکلات بحث تاسیسات 
بود که درســالهای اخیــر از چندین زاویه 
مورد بررســی قــرار گرفت.به گفته بصیری، 
در دهه های قبل به ویژه ۱۰ ســال گذشته 
جلســات متعددی در حوزه هــای مختلف 
مدیریت شهری در این رابطه برگزار شد که 
در نهایت مدیران و دستگاه های مختلف به 
این نتیجه رسیدند که باید کانال تاسیسات 
مشــترک با محوریت آتشنشانی، مخابرات، 
فاضلاب و همچنین مسائل مربوط به سقف 
در بازار وکیل ایجاد شــود که خوشبختانه 
در این زمینه میراث فرهنگی و شــهرداری 
همکاری هــای لازم را داشــتند و اقدامات 

مناسبی هم صورت گرفت.
بــه گــزارش ایلنــا، ایــن کارشــناس 
میراث فرهنگی با اشــاره به اینکه هم اکنون 
در راســته های اصلــی بازار وکیــل و بازار 
علاقه بندهــا، ترکش دوز و شمشــیر گرها 
کانال مشــترک وجــود دارد ادامــه داد: با 
اینکه همکاری خوبی از ســوی شهرداری با 
میراث فرهنگی صورت گرفت اما متاســفانه 
دســتگاه های متولی مثل مخابــرات و برق 
هنــوز ورود پیدا نکرده اند تا این مشــکلات 
بصری که در بازار وکیل چهره ناخوشایندی 
ایجــاد کرده و از نظر فنــی نیز ایراد و خطر 
بزرگی محســوب می شــود حذف کنند.او 

تاکید کرد، حتــی میراث فرهنگی اطلاعات 
و دیتل هــای لازم را که مــورد نظر و تاکید 
کارشناســان فنی اداره برق و مخابرات است 
را در کانال تاسیسات پیش بینی کرده است 
و این طرح نه تنها تهیه شــده که بخش های 
زیــادی از این طرح با همکاری شــهرداری 
و میراث فرهنگی اجرا شــده است. بصیری 
معتقد اســت، درحال حاضر کانال تاسیسات 
بــرای بهره برداری آماده اســت اما مخابرات 
و اداره برق نســبت به انتقال زیرساخت های 
خود به این کانال تاسیسات اقدامی نکرده اند.
کارشناس میراث فرهنگی در پاسخ به اینکه 
تعلل دستگاه هایی چون اداره برق و مخابرات 
سبب چه مخاطراتی در بازار وکیل می شود 
ادامه داد: متاسفانه علیرغم جلسات متعددی 
که در حوزه مدیریت شــهری برگزار شــده 
مسولین دستگاه ها فوق الذکر به هر دلیلی که 
خودشان باید پاسخگو باشند حاضر نشدند 
همکاری کنند این درحالی است که دوباره 
تاکید می کنم کانال تاسیسات طی جلسات 
کارشناســی مختلف و دیتیل آن بر اساس 
اعــلام نیاز فنی و اســتانداردهای شــرکت 
مخابرات و اداره برق تهیه و اجرا شده است.
او تاکید کرد: نتیجه این  عدم همکاری سبب 
می شود که از یک سو به لحاظ بصری با یک 
چهره ناخوشــایندی در بــازار وکیل مواجه 
شویم و هم اینکه احتمال آتش سوزی مجدد 
قطعا وجود دارد چراکه آتش ســوزی دوسال 
قبل نیز به دلیل ساختار نامناسب تاسیسات 
بازار و سهل انگاری یکی از کاسبه مستقر در 

بازار رخ داد.

استاندار گیلان گفت: روزانه بیش از 
۲۵۰۰ تن زباله در گیلان تولید می شود 
که این مسئله موجب شده تا کوه هایی 

از زباله به وجود بیاید.
در  اســتاندار گیلان  هادی حق شناس، 
جلســه ای که با حضور استانداران شمالی و 
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور برگزار 
شد، درباره نقش مهم این سازمان به عنوان 
مرکــز تصمیم گیری اولویت هــای عمرانی 
کشــور صحبت کرد و گفت: اگر بپرســند 
کدام اســتان ها برای تأمین امنیت غذایی 
بدون  دارند،  مناســبی  زمین های  کشــور 
شک سه استان شمالی با داشتن زمین های 
ویژه، از دارایی های ارزشمند ایران محسوب 

می شوند.
وی بــا تأکید بر نقش مهم اســتان های 

گیلان، مازندران و گلستان در تامین بخش 
عمده ای از برنج و گندم کشــور، افزود: این 
اســتان ها علاوه بر تولید برنــج و گندم، با 
تولید محصولات باغی و مرکبات، زیتون و 
چای بدون تردید یکی از ارکان اصلی تأمین 

امنیت غذایی کشور به شمار می روند.
به گزارش باشــگاه خبرنــگاران جوان، 
استاندار گیلان با تاکید بر نیاز به تأمین آب 
کشاورزی مناســب برای توسعه کشاورزی 
در استان های شــمالی، بیان کرد: میانگین 
بارندگــی در گیلان چهار برابــر میانگین 
کشوری اســت، اما به دلیل طولانی شدن 
ساخت چهار سد مهم در استان، نمی توانیم 
از این منابع آبی برای گســترش کشاورزی 
 در اســتان به طــور کامــل بهره بــرداری

کنیم.

حق شــناس همچنین بر اهمیت تکمیل 
پروژه های تصفیه خانه فاضلاب در اســتان 
تأکید کرد و گفت: متأسفانه میزان پیشرفت 
فیزیکی تصفیه خانه های فاضلاب در گیلان 
و دیگر استان های شمالی کمتر از میانگین 
کشــوری است و برای رفع این مشکل، نیاز 
به تخصیص منابع و اعتبارات مناسب برای 

تکمیل این پروژه ها داریم.
وی مسئله پســماند در استان گیلان را 
یکی از چالش های مهمی دانست که نیازمند 
توجه ویژه ای از ســوی ســازمان برنامه و 
بودجه اســت و افزود: روزانه بیش از ۲5۰۰ 
تن زباله در گیلان تولید می شود و با توجه 
به ســطح بالای آب های زیرزمینی و عدم 
امکان دفــن زباله، در هفت منطقه مختلف 
استان از جمله سراوان، کوه هایی از زباله به 

وجود آمده که شیرابه های آن باعث آلودگی 
آب های زیرزمینی می شود.

اســتاندار گیلان همچنین کاهش عمق 
تالاب انزلــی به دلیــل ورود فاضلاب های 
شــهری و صنعتی را به  عنــوان یکی دیگر 
از مشکلات زیست محیطی استان دانست 
و بیــان کرد: تخصیص به  موقع و مناســب 
بودجــه می توانــد از وقــوع بحران هــای 
 زیســت محیطــی در گیــلان جلوگیری

 کند.
حق شناس با اشاره به اهمیت راهبردی 
برای کشور گفت:  کریدور شــمال-جنوب 
تکمیل زیرساخت های ارتباطی استان یکی 
از پروژه های اساســی برای استان و کشور 
است که باید به عنوان اولویت در دستور کار 

سازمان برنامه و بودجه قرار گیرد.

رئیس کمیســیون خدمات شهری 
شورای شــهر همدان با بیان اینکه ۹ 
رودخانه عبــوری از همدان همگی به 
دلیل رهاسازی فاضلاب در آنها آلودگی 
دارند، گفــت: متأســفانه اداره آب و 
منظور جداســازی  اقدامی به  فاضلاب 

فاضلاب انجام نداده است.
علی اکبر نظــری با موضوع آلودگی هوا و 
محیط زیســت و الزام رعایت مسائل محیط 
زیســتی در پروژه های شهری با حضور اعضا 
و سرپرست ســازمان محیط زیست استان 
همــدان، اظهار کــرد: در ایــن موضوعات 

متأسفانه ارتباط ما با مردم بسیار کم است.
وی تصریح کرد: در باب محیط زیســت 
در زمینــه توانمندســازی مــردم کم کاری 
داشــته ایم، گفت: اطلاعات مردم به ویژه در 
مناطق حاشیه ای در این زمینه کم است که 

باید اقدامات موثری انجام شود.نظری افزود: 
به منظور پاکســازی رودخانه ها و جداسازی 

فاضلاب لازم است همه دستگاه های مرتبط 
در این زمینه اقداماتی انجام دهند.

به گزارش ایلنا از همدان، عضو شــورای 
شــهر همدان با بیان اینکه همدان به دلیل 
نبود صنایع جزء استان های کم برخوردار بوده 
و مبنای توســعه آن گردشگری نهاده شده 
است، تصریح کرد: متأسفانه زیرساخت های 
گردشگری نیز فراهم نیست و در این زمینه 

نیز تنها ادعا داریم.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای 
شــهر همدان ادامه داد: اگر بناست شهر بر 
مبنای گردشگری توسعه یابد فراهم کردن 
زیرســاخت ها، ضروری اســت و مردم باید 
به لحــاظ مالی و اقتصادی توانمند شــوند.
نظــری در ادامه با تأکید بــر ضرورت تهیه 
پیوســت های بهداشتی و محیط زیستی در 
پروژه ها، خاطرنشــان کرد: در صورت تهیه 
پیوست از انتقال آلودگی های زیست محیطی 

جلوگیری خواهد شد.

رئیس کمیســیون سلامت، محیط 
و خدمات شــهری شورای  زیســت 
ساماندهی  آغاز  از  شیراز  اسلامی شهر 
این  آرامســتان تاریخی دارالســلام 
کلان شهر با هماهنگی میراث فرهنگی 
خبر داد و گفت: در گذشــته برخی از 
قبور این آرامســتان جابه جا شده بود، 
که در طرح ساماندهی جدید، بر اساس 
نقشه های قبلی، این قبور به جای اصلی 

خود بازگشتند.
آرامستان دارالسلام  یکی از قدیمی ترین 
آرامســتان های ایران جزء ســه قبرســتان 
قدیمی جهان محســوب می شــود که جزو 
داشــته های تاریخی فرهنگی و مذهبی در 
شهر شیراز به شمار می رود. در این آرامستان 
مقبره هایی از قــرن اول و دوم هجری دیده 
می شود و بسیاری از پژوهشگران بر این باور 
هســتند که این قبرستان پیش از اسلام نیز 
وجود داشته است. ساماندهی این آرامستان 
تاریخی و تبدیل آن به یک محور گردشگری 

معنوی یکی از دغدغه هایی است که همواره 
از تربیون های مختلف مطرح شــده است اما 
برای ســاماندهی این مکان نیــاز به وفاق و 
ایجاد تفاهم نامه میان اوقاف، میراث فرهنگی 
و شهرداری شــیراز دارد.به راستی که شهر 
شیراز همواره داشــته های بی نظیری برای 
جذب گردشــگر دارد اما گاهــی غفلت به 
دلیــل برخی از هماهنگی بین دســتگاهی 
باعث شــده است که در مســیر ساماندهی 
آرامســتان دارالســلام کار تا ســالیان قبل 
آن گونه کــه باید پیش نرود.تجربه پرداختن 
به آرامستان دارالسلام این آرامستان را مانند 
آرامســتان تخته فولاد اصفهــان تبدیل به 
یک جاذبه گردشــگری خواهد کرد. نکته ای 
که در مسیر ســاماندهی آثار تاریخی وجود 
دارد، طلایی بودن زمان برای انجام اقدامات 

بهسازی است، چرا که هر چه بیشتر از عمر 
این آرامســتان بگذرد، بیشــتر در معرض  
تخریب قرار می گیرد.باید این نکته را یادآور 
شــد که احیای، ســاماندهی و جلوگیری از 
تخریب آرامستان  دارالسلام حفاظت از یک 
دایره المعــارف فرهنگی و مذهبی و تاریخی 
شهر شیراز اســت.وی گفت: ساماندهی این 
آرامســتان تاریخی به آرامی و بدون حاشیه 
آغاز شده اســت و فاز اول این پروژه شامل 
کف ســازی و ســاماندهی معبرها و قبور در 
۱۰هزار متــر مربع از وســعت 6۸هزار متر 

مربعی این مکان در حال انجام است.
به گزارش ایســنا، مسعود زارعی تصریح 
کرد: این پروژه ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد و عملیات بهســازی فاز دوم آن در یک 
هکتار در مرحله اجراســت کــه امیدواریم 

تا پایان ســال آینده بهســازی ارامستان به 
پایان برســد. زارعی اظهار کرد: دارالســلام 
شناسنامه شهر شــیراز است اما گاه مسئله 
را چنان حســاس می کنیم و آن را در افکار 
عمومی چنان بزرگ می کنیم که کسی جرات 
نمی کند برای ساماندهی آن وارد میدان شود 
و کسی کاری برای رفع مشکلات آن نمی کند 
و نتیجه آسیب رسیدن بیشتر به این ظرفیت 
بزرگی که در شــهر موجود است، می شود.
وی با بیان اینکه دارالســلام می تواند تبدیل 
به جاذبه گردشــگری ـ مذهبــی در حوزه 
ملی شــود، تصریح کرد: بسیاری از بزرگان 
و چهره های شــاخص ملی در این آرامستان 
آرامیده انــد، چهره هایی که برای خود تاریخ 
شــهر هســتند.زارعی بیان کرد: ساماندهی 
بقعه هــا و ابنیه موجود دارالســلام و خروج 
از حالت مخروبه فعلی و ســاماندهی دیوار 
شمالی و سر درب ورودی از جمله اقداماتی 
است که برای بهسازی این آرامستان در حال 

طی کردن مراحل برای شروع اجرا است.

اداره برق و مخابرات پای کار نمی آید

 بازار وکیل شیراز در خطر آتش سوزی مجدد

روزانه بیش از ۲۵۰۰ تن زباله در گیلان تولید می شود

 بحران زیست محیطی در تالاب انزلی

رهاسازی فاضلاب در ۹ رودخانه همدان

 قبور جابه جا شده به جای اصلی خود بازگشتند

ساماندهی آرامستان دارالسلام شیراز


